
    مقاله وارده

رونــدی پیچیده برای تصاحب 
اموال مرد توســط زوجه ای که قصد 
زندگی کردن ندارد این روزها بسیار 

شنیده می شود.
در برخــی روابط زناشــویی، 
به ویژه در ســال های اخیر، برخی از 
خانم ها از شیوه های حقوقی پیچیده 
برای به دست آوردن اموال همسر خود 
استفاده می کنند. یکی از این شیوه ها، 

انتقال رســمی بخشی از ملک همسر 
به نام خود اســت. این روند معمولا 
با درخواســت زن از همسرش برای 
انتقال یک دانگ یا بیشــتر از ملک او 
به نام خود آغاز می شود. در ابتدا، این 
عمل به عنوان راهی برای تحکیم رابطه 
و ایجاد پشــتوانه مالی برای زن به نظر 
می رسد. اما در مراحل بعدی، این اقدام 
به یــک چالش حقوقی بزرگ تبدیل 
می شود که شــامل مراحل مختلفی 

است:
1. انتقال ملک به نام زن: مرد ملک 
خود را به نام زن انتقال رسمی میدهد

2. درخواســت خلع یــد: زن 
به عنوان مالک مشاعی، از همسر خود 

درخواست خلع ید می کند.
3. درخواســت فــروش ملک: 
پس از خلع ید، زن می تواند از دادگاه 

بخواهد که ملک فروخته شود.

4. مطالبــه مهریــه: زن پس از 
درخواست فروش برای مطالبه مهریه 

خود اقدام می کند.
5. پــول حاصل از فروش ملک: 
در صورتی که ملک فروخته شود، پول 
حاصل از آن به عنوان بخشی از مهریه 

توقیف می شود.
6. جلوگیری از تمکین: از آنجا 
که مرد ملکی برای ســکونت ندارد، 

نمی تواند تمکین زوجه را بگیرد.
7. پرداخت نفقه: مرد موظف به 
پرداخت نفقه می شــود چون تمکین 

همسرش پذیرفته نمی شود.
ایــن روند، که به نظر می رســد 
قانونی و مشروع باشد، می تواند تبعات 
سنگینی برای مرد به دنبال داشته باشد.

سوال اول: این روند چگونه 
شروع می شود؟

ابتدا، زن از همسر خود می خواهد 

که بخشی از ملک او، حتی یک دانگ، 
به نام وی منتقل شود. این درخواست 
معمولاً به عنوان راهی برای بهبود رابطه 
زناشویی و ایجاد احساس امنیت مالی 
مطرح می شود. مرد که نیت همسرش 
را درک نمی کند، ممکن اســت این 
درخواســت را پذیرفته و بخشــی از 

ملک خود را به نام او انتقال دهد.
ســوال دوم: بعد از انتقال 
ملــک، زن چه اقداماتــی انجام 

می دهد؟
پــس از انتقال ملک به نام زن، او 
به عنوان مالک مشــاعی )یعنی مالکی 
که بخشــی از ملک را به طور مشترک 
با همســر خــود در اختیــار دارد(، 
می تواند از دادگاه درخواست خلع ید 
همسر کند. خلع ید یعنی درخواست 
ممنوعیت از تصرف و استفاده از ملک 
توسط همسر. این درخواست به طور 

قانونی، مرد را از استفاده از ملک خود 
محروم می کند.

ســوال ســوم: چــرا زن 
درخواست فروش ملک می کند؟

در مرحله بعد، زن ممکن است 
از دادگاه درخواســت کند که ملک به 
فروش برســد. این اقدام به عنوان گام 
بعدی در دســتیابی به اموال مرد انجام 
می شود. پول حاصل از فروش ملک 
به طور معمــول برای پرداخت مهریه 
به زن اســتفاده می شــود. در واقع، به 
محض فروش ملک، این پول می تواند 
به عنوان بخشی از مهریه توقیف شود 
و مرد مجبور به پرداخت آن می شود.

ســوال چهارم: چگونه پول 
حاصل از فروش ملک به عنوان 

مهریه توقیف می شود؟
پس از فروش ملک، زن می تواند 
از دادگاه بخواهــد کــه پول حاصل 

از فــروش به عنــوان مهریه توقیف 
شــود. این اقدام به این معناســت که 
مرد نمی توانــد از آن پول برای تأمین 
نیازهای خود استفاده کند و باید آن را 
به همســرش بپردازد. در این شرایط، 
تمام پول حاصــل از فروش ملک به 

مهریه زن اختصاص داده می شود.
ســوال پنجم:  چــرا در این 
شــرایط مرد نمی تواند تمکین 

همسر را بگیرد ؟
یکی از تبعات بزرگ این فرآیند 
برای مرد، این است که او دیگر ملکی 
برای سکونت ندارد. به عبارت دیگر، 
اگــر زن ملــک را به نام خــود زده و 
اقدام به خلع ید کرده باشــد، مرد هیچ 
جایی بــرای زندگی ندارد. در نتیجه، 
مرد نمی تواند تمکین همسر خود را 
از دادگاه درخواســت کند. از آنجا که 
تمکیــن یک حق قانونی برای مرد در 

روابط زناشــویی است، عدم تمکین 
در چنین شرایطی، قانونی محسوب 

می شود.
سوال ششم: چرا مرد باید 

نفقه همسر را پرداخت کند؟
مــرد در ایــن شــرایط مجبور 
است نفقه همســر را پرداخت کند، 
حتی اگر تمکین زن را نداشــته باشد. 
این به این معناســت که چون زن در 
وضعیت قانونی »نفقه خواه« قرار دارد و 
درخواست تمکین او رد می شود، مرد 
همچنان باید نفقه را پرداخت کند. این 
مسئله فشار مالی زیادی را به مرد وارد 
می کند، زیرا علاوه بر مسائل حقوقی 
و مالــی، او باید در این وضعیت، مبلغ 

نفقه را نیز بپردازد.
ســوال هفتم: راهکارهای 
قانونی بــرای جلوگیری از این 

شیوه  چیست؟
برای جلوگیری از گرفتار شدن 
در چنین ترفندهایی، آگاهی از حقوق 
و مشاوره با وکیل متخصص ضروری 

اســت. در اینجا چند پیشنهاد قانونی 
برای مردان ارائه می شود:

1. آگاهی از حقوق قانونی: 
مردان باید در مــورد حقوق خود در 
زمینه مالکیت، مهریه و نفقه آگاه باشند.
2. دقــت در تنظیم مهریه: 
مهریه باید به گونه ای تعیین شود که از 
فشار مالی و قانونی در آینده جلوگیری 
شــود. باید از تعییــن مبالغ نامعقول 

خودداری کرد.
3. توافق نامه های مالی در 
عقد: از همان ابتدای ازدواج، زوجین 
باید درباره تقسیم دارایی ها و شرایط 
مالی آینده توافق نامه های دقیق تنظیم 
کنند تا در صــورت بروز اختلافات، 
بتوانند از مشکلات حقوقی جلوگیری 

کنند.
4. مراجعــه بــه وکیل: در 
صــورت بــروز هرگونــه اختلاف 
یــا سوءاســتفاده، مشــاوره با وکیل 
متخصــص می تواند به حفظ حقوق 

مرد کمک کند.

بازی حقوقی یا شیوه ای برای تصاحب اموال؟

داستان پشت انتقال یک دانگ از ملک به نام همسر
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نکاتی که قبل از خرید طلای آنلاین 
باید به آن توجه کنید

گروه اقتصادی - نکته اول این است که هر سایت یا پلتفرمی که قصد داشته 
باشد در فضای مجازی خرید و فروش انجام دهد؛ باید مجوز رسمی از وزارت 
صمت، اتحادیه صنف طلا  و چند نهاد دیگر، داشته باشد. پس هنگام خرید حتما 

از داشتن مجوز این سایت ها اطمینان حاصل کنید.
این روزها که بازار خرید طلا به صورت آنلاین، داغ است؛ با توجه به چند 

نکته می توانید خریدی امن را در فضای مجازی تجربه کنید.
به گفته معاون اجتماعی پلیس فتا فراجا، برای خرید طلا به صورت برخط، 
باید چند نکته مورد توجه خریداران قرار گیرد.  سرگرد جواد مختار رضایی درباره 
این نکات گفت: نکته اول این است که هر سایت یا پلتفرمی که قصد داشته باشد 
در فضای مجازی خرید و فروش انجام دهد؛ باید مجوز رسمی از وزارت صمت، 
اتحادیه صنف طلا  و چند نهاد دیگر، داشته باشد. پس هنگام خرید حتما از داشتن 
مجوز این ســایت ها اطمینان حاصل کنید. وی افزود: دومین نکته قابل توجه در 
هرگونه خرید اینترنتی این است که سایت یا پلتفرم مورد نظر باید نشان نماد اعتماد 
الکترونیک داشته باشد که معمولا در انتهای صفحه هر سایتی، این نماد نمایش 
داده می شود. معاون اجتماعی پلیس فتا فراجا ادامه داد: سومین نکته این است که 
بهتر است سابقه یا اعتبار این سایت ها چک شود و شواهدی وجود داشته باشد 
که سایر افراد از این سایت ها خرید کرده اند و محصول مورد نظر خود را دریافت 
کرده باشند.  مختار رضایی گفت: نکته دیگری که در خرید از این سایت ها اهمیت 
دارد؛ دامنه ای است که در آن پرداخت وجه باید صورت گیرد؛ یعنی این دامنه باید 
دامنه شبکه پرداخت، شاپرک باشد که امن و ملی است و اگر این سایت شما را به 
هر سایت دیگری ارجاع داد، از وارد کردن اطلاعات بانکی خود خودداری کنید.

 وی با اشــاره به سوءاستفاده کلاهبرداران از این ترفند، افزود: ممکن است 
کلاهبرداران مجازی با استفاده از این ترفند، به افراد پیامک بزنند که برای خرید 
طلای آنلاین روی لینک زیر کلیک کنید و با این روش، حساب های شما را خالی 
کنند. به همین دلیل هنگام جستجو کردن در موتورهای جستجو و یا وارد کردن 
آدرس سایت ها، دقت لازم را داشته باشید.  وی به خریداران این سایت ها توصیه 
کــرد که در صورت توان، حتما طلای فیزیکی خود را از این ســایت ها تحویل 
بگیرند؛ حتی اگر مبلغ کارمزد آن یا هزینه ارسال افزایش پیدا کند.  این مقام انتظامی 
درباره نکات امنیتی اپلیکیشن های موجود برای خرید طلا، افزود: هموطنان باید 
دقت کنند که اپلیکیشــن های رسمی را باید از سایت های مورد اعتماد و یا بازار 
دانلود کنند؛ زیرا ممکن است سودجویان با ایجاد نرم افزارهای تقلبی، به اطلاعات 
افراد دسترسی پیدا کرده و حساب هایشان را خالی کنند.  معاون اجتماعی پلیس فتا 
فراجا درباره نظارت بر عملکرد این سایت ها، تأکید کرد: در حال حاضر کارگروهی 
برای نظارت بر عملکرد سایت های خرید و فروش طلا ایجاد شده که ملاحظاتی 
را برای افزایش امنیت و جلوگیری از مشکلات بعدی ارائه و بر لزوم رعایت آن 
تأکید کرده اند.  وی هشــدار داد که نکته قابل توجه در عملکرد این سایت ها این 
است که ممکن است خالی فروشی کنند؛ یعنی بیشتر از موجودی طلای خود، به 
مردم بفروشند که این مسئله باعث می شود هنگام مراجعه مردم برای گرفتن طلای 
فیزیکی خود، مشــکلاتی ایجاد شود. به همین دلیل قرار است این طلاها نزد دو 
بانک به امانت سپرده شود تا این مشکل نیز رفع شود؛ اما مردم باید نسبت به این 

مسائل هوشیار باشند.

گروه اقتصادی - به نمایندگان 
مجلس پیشــنهاد می شــود با توجه 
به مشــکلات عدیــده ای که تفکیک 
وزارت راه و شهرسازی در پی خواهد 
داشــت، با توجه به زمان نامناســب 
کنونــی که هنــوز آغــاز کار دولت 
چهاردهم اســت و با توجه به شرایط 
خاص سیاســی- اقتصادی کنونی، با 
دادن فرصت کافی به ساختار کنونی در 
حال خدمت، امکان استمرار فعالیت ها 
را فراهم کرده و با ارزیابی فعالیت های 
صورت گرفته به قضاوت کارشناسانه 

و تصمیم گیری اقدام کنند.
آیا زمان مناســبی برای تفکیک 
وزارت راه و شهرسازی است؟ هنوز 
از زمان مسئولیت دولت چهاردهم نیم 
سالی نگذشته است. آیا نباید به دولت 
و وزیر راه و شهرســازی مدتی زمان 
داد تا بیلان کاری از خود نشان دهد و 

آنگاه به قضاوت نشست؟
آیا با توجه به شــرایط سیاســی 
کنونی و حال حاضر کشــور و منطقه 

و لــزوم فعالیــت همه دســتگاه ها و 
انجام ســریع طرح هــای عمرانی و 
رضایتمنــدی مردم، طــرح تفکیک 
وزارت راه و شهرســازی کمکی در 
بهبود فعالیت هاست یا موجب تحمیل 
هزینه و بلاتکلیفی چند ساله خواهد 

بود؟
آیا در شهرســازی های نوین و 
امروزه، توسعه اصولی و پایدار شهری 
بدون ارتباط به توســعه حمل و نقل 

ممکن است؟
آیا مفاهیم فنی طراحی و ساخت 
ساختمان و مســکن و شهرسازی و 
زیرساخت های حمل و نقلی در اساس 
و بنیاد مشابه نیستند؟ آیا احداث ابنیه 
فنی محاسبات مصالح و استانداردها و 
ضوابط فنی آنها در یک حیطه مشــابه 

نیستند؟

آیا موضــوع فعالیت وزارت راه 
و شهرســازی و حوزه های کاری آن 
با توجه به مواردی که در بند پیشــین 
ذکر شد نامتجانس است؟ با این دیدگاه 
نبایــد آب، برق، نفت، پتروشــیمی، 
واردات و تولیــد خودرو، اکتشــاف 
معادن، ساخت کارخانجات و صنایع 
و حوزه های بســیار گســترده کاری 
وزارت کشــور و ... تفکیــک و برای 
هر کدام وزارتخانه مجزایی تشــکیل 
دهیــم؟ آیا چنیــن دیدگاهی موجب 
سنگین شدن بدنه دولت نخواهد بود؟

و  مســکن  وزارت  تجربــه 
شهرسازی و راه و ترابری، وقتی منفک 
بودند نیز داریم. آیا بیشترین مشکل و 
بزرگترین چالش مسکن و شهرسازی 
از جمله توسعه ناموزون تهران و سایر 
کلانشــهرها و حمل و نقل درســت 

در زمانــی نبود که وزارت مســکن و 
شهرسازی و راه منفک بودند؟

آیا تفکــر منطقی این نیســت 
کــه دلایــل مهاجــرت جمعیت به 
محدوده های خاص بررســی شــده 
و بــا توزیع و پخــش عادلانه مراکز 
اشــتغال زائی و امکانــات موجــب 
جلوگیری از خالی شــدن روستاها و 
شــهرها و کاهش تقاضای مسکن در 

تعدادی از استان های کشور شد؟
آیا درســت اســت که برای هر 
مشــکل و چالش موجود کشور یک 
وزارتخانه مجزا درســت کنیم؟ چون 
مشکل مســکن داریم باید وزارتخانه 
ی جدای مســکن داشــته باشیم؟ در 
آن صورت نباید وزارت آب داشــته 
باشــیم؟ وزارت خــودرو؟ وزارت 
آلودگی هوا؟ اکتشــاف معادن؟ برق؟ 

گاز؟ و ... .
و  راه  وزارت  تفکیــک  آیــا 
شهرسازی به معنای فقط اضافه شدن 
یک وزیر به ساختار است؟ آیا تفکیک 
پرسنلی و کمبود پرسنل در کادرهای 
مالی اداری، ستادی معاونت ها دفاتر و 
... مد نظر نیســت؟ آیا توقف کارها و 
بلاتکلیفی های ناشی از آن در شرایط 

کنونی کاری درست است؟
آیا واقعا مشــکلات در احداث 
جاده ها و راه آهن به دلیل ادغام وزارت 
راه و شهرســازی بوده یا کمبود منابع 

مالی و اعتبارات؟
آیا مشکل مسکن ریشه در تامین 
منابــع مالی و تورم دارد، یا ناشــی از 
ادغام وزارت مســکن و شهرسازی با 

راه و ترابری است؟
به نمایندگان مجلس پیشــنهاد 

می شود تا با توجه به مشکلات عدیده 
ای که تفکیک وزارت راه و شهرسازی 
در پی خواهد داشت، با توجه به زمان 
نامناســب کنونی که هنــوز آغاز کار 
دولت چهاردهم اســت و با توجه به 
شــرایط خاص سیاســی - اقتصادی 
کنونی، با دادن فرصت کافی به ساختار 
کنونی در حال خدمت، امکان استمرار 
فعالیت هــا را فراهم کرده و با ارزیابی 
فعالیت های صورت گرفته به قضاوت 
کارشناسانه و تصمیم گیری اقدام کنند.

علی بیت اللهی؛ عضو هیات علمی مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی مطرح کرد:

تفکیک وزارت راه و شهرسازی و سخنی با نمایندگان مجلس شورای اسلامی

گــروه اقتصــادی - بالاخره 
بعد از کمشــکش های بســیار زیاد 
بیــن وزارت راه و شهرســازی و 
بانک مرکــزی و همچنین نمایندگان 
مجلس برای افزایش میزان تسهیلات 
ســاخت مســکن هفته گذشته بانک 
مرکــزی نرخ تســهیلات ســاخت 
مســکن را 65۰ میلیون تومان اعلام 
کرد این درحالیســت که پیش از این 
در ابتدای ســال مهرداد بذرپاش وزیر 
راه وشهرســازی به صورت رســمی 
اعلام کرد که میزان تسهیلات ساخت 
مســکن از 55۰میلیون تومان به ۸۰۰ 

میلیون تومان افزایش یافته است.
امــا هفته  گذشــته بانک مرکزی 
در اطلاعیــه اعــلام کرد کــه هیات 
عالی بانک مرکزی در جلســه مورخ 
23/11/14۰3 در راســتای حمایت از 
گروه های کم درآمد جامعه و تکمیل 
پروژه هــای نیمــه تمام با اســتناد به 
مصوبه نوزدهمین جلســه شــورای 
عالی مسکن مورخ 1۰/1۰/14۰3 که 
بررســی و تصمیم گیری درخصوص 
افزایش ســقف تسهیلات را به هیات 
عالی واگذار نموده بود، سقف فردی 
تسهیلات نهضت ملی مسکن موضوع 
ماده )4( قانون جهش تولید مسکن را 
بــا در نظر گرفتن تــوان متقاضیان در 
بازپرداخت اقساط تسهیلات، از 5/5 
میلیارد ریال بــه 6.5 میلیارد ریال در 

تمامی شهر های کشور افزایش داد.
براســاس این گــزارش پیش از 

این هم علی نبیــان معاون وزیر راه و 
شهرسازی به باشگاه خبرنگاران گفته 
بود که در جلسه شورای عالی مسکن 
با حضــور رئیس جمهــور موضوع 
افزایش تســهیلات ساخت مطرح و 
در آن جلســه نرخ تسهیلات ساخت 
مســکن 1۰۰ میلیون تومان افزایش 

یافت.
و  کارشناســان  از  بســیاری 
نماینــدگان مجلس بــه این موضوع 
واکنش نشــان دادنــد و اعلام کردند 
این افزایش تســهیلات زمینه ســاز 
ایجاد مشکلات بســیار زیادی برای 
سازندگان و پیمانکاران خواهد شد و 
از ســوی دیگر ما شاهد انصراف زیاد 
متقاضیان نهضت ملی مسکن خواهیم 

بود.
پشــت پــا زدن بانک ها به 
پرداخت تسهیلات ساخت ادامه 

دارد
فرشــید ایلاتــی، کارشــناس 
سیاســتگذاری مسکن گفت:تصمیم 
بانک مرکزی بــرای کاهش وام ۸۰۰ 
میلیون تومانی مسکن به 65۰ میلیون 
تومان، ضربه ای دیگر به قدرت خرید 

متقاضیان است.
وی ادامــه داد: در شــرایطی که 
قیمت مســکن روزبــه روز افزایش 
می یابــد، کوچک تر شــدن ســقف 
تســهیلات نه تنها کمکی به خانه دار 
شــدن مردم نمی کند، بلکه فاصله بین 
درآمد خانــوار و قیمت مســکن را 
بیشتر می کند.او بیان کرد:در واقع، این 
تصمیم به جــای آنکه باری از دوش 

متقاضیان بردارد، آنها را در تامین سهم 
آورده شــخصی تحت فشار بیشتری 
قرار می دهد.وی بیان کرد: از ســوی 
دیگر، این کاهش ســقف تسهیلات، 
تأثیر منفی بر بازار ساخت وساز خواهد 

گذاشــت و انگیزه سازندگان را کمتر 
می کند.

وام ۶۵۰ میلیــون تومانی 
رونــد انصــراف متقاضیــان 
نهضت ملی مســکن را افزایش 

می دهد
همچنین سید منان رئیسی عضو 
کمیسیون عمران مجلس و عضو ناظر 
شورای عالی مســکن گفت: به دلیل 
عدم پرداخت تسهیلات بانکی، روند 

اجرای پروژه های مســکن به کندی 
پیش مــی روند یا در حــال تعطیلی 
هستند. تقریبا دو ماه پیش اولین جلسه 
شورای عالی مسکن در دولت برگزار 
شد و من به عنوان عضو ناظر مجلس 

در این شورا حضور داشتم.
وی ادامه داد : در آن جلسه تذکر 
داده  و اعلام کــردم که تیم اقتصادی 
دولت به دلیــل ناترازی های موجود 

امکان پرداخت تســهیلات 
را غیرممکن مــی داند. اما 
چرا برای پروژه های مرتبط 
با خودشــان مثل ایران مال، 
بانک ها تسهیلات عظیمی 
پرداخــت می کنند که حتی 
25 درصــد از افزایش پایه 
پولی کشور در سال مذکور 
مربوط به این پروژه اســت 
و بانــک مرکــزی بر نحوه 
پرداخت تســهیلات بانک 
خصوصــی که این حجم از 
تسهیلات را پرداخت کرده 
نظارت نمــی کند، اما وقتی 
نوبــت به مردم می رســد، 

ادعای ناترازی می کنند؟
 عضو ناظــر مجلس 

در شــورای عالی مســکن افزود: در 
این جلســه تاکید کردم کــه اگر می 
خواهیــد طرح نهضت ملی مســکن 
شکست نخورد، باید بانک ها را ملزم 
به اجرای تعهداتشان کنید و سیاست 
عمومی ســازی و انبوه سازی زمان بر 
را کنار بگذارید. در کشــوری که نرخ 
تورم 4۰تا 5۰ درصد اســت، هر سال 

تأخیــر به معنای افزایش 5۰ درصدی 
هزینه هاست که این هزینه ها به مردم 

تحمیل می شود. 
رئیســی بیان کرد:عدم  افزایش 
تســهیلات ســاخت به ۸۰۰ میلیون 
تومان باعث می شــود که  میزان آورده 
متقاضیان چندین برابر شــود و همین 
امر باعث شــده که میــزان انصراف 

متقاضیان بسیار افزایش یابد.

عضو کمیســیون عمران مجلس 
اظهار کرد: بانک ها بهانه برای پرداخت 
تسهیلات می آوردند اما گزارش های 
رسیده حاکی از آن است بانک ها میزان 
تســهیلات زیادی بــه کارکنان خود 
پرداخت کرده اند که  این امر باعث می 

شود بانک ها بهانه ای نداشته باشند.
براساس این گزارش طبق قانون 

جهش تولید مســکن، دولت موظف 
است حداقل 2۰ درصد از منابع بانک ها 
را به بخش مسکن اختصاص دهد.از 
ابتدای امسال گزارش ها نشان می دهند 
که تا آذر ماه، بانک ها در مجموع حدود 
4 هزار هزار میلیارد تومان تســهیلات 
پرداخت کرده انــد. اگر 2۰ درصد از 
این مبلغ به بخش مســکن اختصاص 
می یافت، باید حدود ۸۰۰ هزار میلیارد 
تومــان بــرای پرداخت وام 
به مســکن اختصــاص داده 
می شد. این مبلغ می توانست 
برای تأمین اعتبار یک میلیون 
واحد مسکونی کافی باشد و 
به ازای هر واحد مســکونی، 
وام ۸۰۰ میلیــون تومانــی 

پرداخت شود.
ایــن امر نه تنها به تأمین 
مســکن برای بســیاری از 
خانواده ها کمک می کرد، بلکه 
می توانست به رونق اقتصادی 
کشور و کاهش بحران مسکن 
در کشــور کمک کنــد. اما 
متاســفانه این اقدام به دلایل 
مختلف انجام نشــده است و 
ایــن کوتاهی ها تبعات منفی 

بسیاری به همراه خواهد داشت.
تسهیلات  پرداخت  بارســیدن 
ساخت مسکن به 65۰ میلیون تومان 
شــاهد آن هســتیم که در آینده روند 
ساخت پروژه های نهضت ملی مسکن 
با کندی بســیار زیادی روبرو شده و 
فشار بســیار زیادی به متقاضیان وارد 

خواهد شد. 

همزمان با رسیدن تسهیلات ساخت به 6۵۰ میلیون تومان؛

نهضت ملی مسکن منتظر انصراف 
متقاضیان باشد!

با تصویب تسهیلات ساخت مسکن به ۶۵۰ میلیون تومان بسیاری از کارشناسان اعلام کرده اند که متقاضیان 
به زودی به دلیل افزایش هزینه ها انصراف خواهند داد.

اقتصادی

از ابتــدای امســال گزارش ها نشــان 
می دهنــد که تــا آذر مــاه، بانک ها در 
مجموع حــدود 4 هزار هــزار میلیارد 
تومان تسهیلات پرداخت کرده اند. اگر 
2۰ درصد از این مبلغ به بخش مســکن 
اختصاص می یافت، بایــد حدود ۸۰۰ 
هزار میلیارد تومان برای پرداخت وام 
به مســکن اختصاص داده می شد. این 
مبلغ می توانســت برای تأمین اعتبار 
یک میلیون واحد مسکونی کافی باشد 
و بــه ازای هــر واحد مســکونی، وام 
۸۰۰ میلیــون تومانی پرداخت شــود.

امضای یکی از بزرگترین قراردادهای تاریخ صنعت نفت
گروه اقتصــادی - تلاش برای 
اجرایی شــدن طرح عظیم فشار افزایی 
میدان گازی پارس جنوبی، از خبرهای 
خوش حوزه صنعت نفت اســت که به 
زودی وارد مرحله عملیاتی شده و آثار و 

برکات آن به کشور خواهد رسید.
چندی پیش محسن پاک نژاد وزیر 
نفت دولت چهاردهم از دادن خبرهای 
خوش در صنعت نفــت به مردم ایران 
سخن گفته بود. وی یکی از این خبرها 
را افزایش میزان صادرات نفت کشــور 
دانسته بود. اما یکی دیگر از این خبرها، 
آنگونه که به گوش می رسد طرح عظیم 
و ملی فشار افزایی پارس جنوبی است.

طرح فشــارافزایی میدان گازی 
پــارس جنوبی به عنــوان مهم ترین و 
راهبردی ترین طرح صنعت نفت کشور 
شناخته می شود، چرا که با توجه به افت 
فشــار این میدان مشترک در سال های 
آتی، اجرای این طرح مانع از هدر رفت 

این ثروت عظیم کشورمان خواهد شد.
معرفی پارس جنوبی

میدان نفتی و گازی پارس جنوبی 
بزرگ ترین میدان گازی جهان است، که 
در خلیج فارس و به طور مشــترک، در 
آب های ســرزمینی ایران در حدود 33 
درصد )استان بوشهر( و قطر حدود 67 
درصد واقع شده اســت. همچنین این 
میــدان دارای ذخایر نفتی قابل توجهی 
اســت که از سوی ایران طرح لایه های 
نفتی پارس جنوبی نامیده می شــود و 
از طریــق حفر 7 حلقه چاه و کشــتی 
فراورشــی و صادراتــی کــوروش با 
ظرفیت ذخیره حدوداً 7۰۰ هزار بشکه 
نفت خام بهره برداری از نفت آن میدان 

در حال اجراست.
طرح فشارافزایی چیست و 

چرا اهمیت دارد؟
حجم ذخیره درجای گاز طبیعی 
میدان پــارس جنوبــی در حدود 51 

تریلیــون مترمکعب و ذخیــره قابل 
برداشــت آن 36 تریلیــون مترمکعب 
برآورد می شــود. این میــدان به دلیل 
برداشــت ها به مرور زمــان و به طور 
طبیعی دچار افت فشــار می شــود که 
برای رفع آن از طرح های فشــارافزایی 
استفاده می شود.چهارهم دی ماه امسال 
محسن پاک نژاد وزیر نفت اجرای طرح 
فشــارافزایی پارس جنوبی را ضروری 
دانســته بود و با اعــلام اینکه به  زودی 
قراردادهایی برای فشــارافزایی میدان 
مشترک پارس جنوبی به  عنوان یکی از 
اولویت های اصلی کشور امضا می شود، 
گفــت: اگــر طرح های فشــارافزایی 
اجرایی نشــود از دو سال آینده شاهد 
افت فشار مخزن این میدان خواهیم بود. 
وی با تأکید بر اینکه ایجاد تأسیســات 
فشارافزایی در پارس جنوبی در کشور از 
نان شب هم واجب تر است، خاطرنشان 
کرد: تمهیدات لازم برای تأمین مالی این 

پروژه اندیشــیده شده است. هجدهم 
دی ماه هم سخنگوی کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اســلامی گفت: طبق گفته وزیر نفت 
افزایش فشارافزایی در میدان گاز پارس 
جنوبــی را وزارت نفت دنبال می کند و 
برنامه ریزی و سرمایه گذاری 1۸ میلیارد 
دلاری در این زمینه انجام شــده است.
وزیــر نفت در حاشــیه راهپیمایی 22 
بهمن نیز از اجرای طرح فشــار افزایی 
پارس جنوبی به عنــوان یکی دیگر از 
خبرهای خوش صنعت نفت برای مردم 
یاد کرد و گفــت که یکی ار بزرگترین 
قراردادهای تاریخ صنعت نفت کشور 
با حضور رئیس جمهور امضا می شود.
پاک نژاد افــزود: با امضای این قرارداد 
یکــی از مطالبات مردم در حوزه حفظ 
منافع مردم در این میدان مشترک محقق 
می شــود. وی خاطرنشان کرد: طرف 
قــرارداد ما تماما شــرکت های ایرانی 

هستند اما بدیهی است در بعضی حوزه 
ها از طرفیت های برخی شــرکت های 
خارجی هم اســتفاده کنیم.چهاردهم 
بهمن ماه امســال هم مدیر مهندسی و 
توسعه شــرکت ملی نفت ایران گفت: 
اجــرای هفت طرح فشــار افزایی در 
میــدان پارس جنوبی 7۸۰ میلیارد دلار 
درآمد تا افق 143۰ برای کشور به دنبال 
خواهد داشت.رضا دهقان در نشست 
خبری طرح فشار افزایی میدان مشترک 
پارس جنوبی افزود: این هفت طرح با 
سرمایه گذاری 17 میلیارد دلاری انجام 
خواهند شــد. وی، میدان گازی پارس 
جنوبی را بزرگترین میدان گازی جهان 
دانست و ادامه  داد: 7۰ درصد گاز و 4۰ 
درصد بنزین کشور از این میدان تامین 
می شود؛ این میدان از مهمترین میدان ها 
برای کشــورمان محسوب می شود که 
نیاز به نگهداری دارد. مدیر مهندســی 
و توسعه شرکت ملی نفت خاطرنشان  

کرد: از سه دهه گذشته ابتدا قطر و سپس 
کشورمان برداشت از این میدان را آغاز 
کردنــد که به مرور زمان از فشــار این 
میدان کاسته شده است و باید از تداوم 

این کاهش فشار جلوگیری کرد.
امضای قرارداد به زودی رخ 

می دهد
در تازه تریــن اظهــار نظر حمید 
بورد مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران 
در ســفر به اســتان بوشهر گفت که در 
هفته های آینده قرارداد 17 میلیارد دلاری 
فشارافزایی پارس جنوبی به عنوان یکی 
از بزرگترین قراردادهای تاریخ صنعت 
نفــت با حضور رئیس  جمهوری امضا 
می شــود.وی اظهار داشــت: دو برابر 
تجهیزاتی که تاکنون در دریا نصب شده، 
برای اجرای طرح فشار افزایی در پارس 
جنوبی ساخته و نصب می شود که بازار 
بزرگ اقتصادی برای کشور ایجاد و به 

افزایش اشتغال زایی کمک می کند.
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